MOROCCO

The Agreement was previously published as Morocco No. 1, (1981), Cmnd. 8140.



Treaty Series No. 44 (1982)

Cultural Agreement

between the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland and the Kingdom of Morocco

Rabat, 27 October 1980

[Instruments of ratification were exchanged on 11 August 1982 and the Agreement entered into force on that date]

Presented to Parliament

by the Secretary of State for Foreign and Commonwealth Affairs

by Command of Her Majesty

November 1982

LONDON HER MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

£1.25 net

Cmnd. 8712

CULTURAL AGREEMENT

BETWEEN THE UNITED KINGDOM OF GREAT BRITAIN AND NORTHERN IRELAND AND THE KINGDOM OF MOROCCO

The Government of the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland and the Government of the Kingdom of Morocco;

Desiring to strengthen the ties of friendship between their two countries and to encourage the growth of cultural relations between them in order to strengthen a mutual understanding between the people of the United Kingdom and the people of the Kingdom of Morocco;

Have agreed as follows:

ARTICLE I

For the purpose of this Agreement the two terms "territory" and "country" mean:

- (a) the Kingdom of Morocco in relation to the Government of the Kingdom of Morocco;
- (b) the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland in relation to the Government of the United Kingdom.

ARTICLE II

The Contracting Parties shall encourage co-operation between cultural, educational, and artistic institutions and organisations of the two countries, having regard to mutual benefits and interests.

They shall also encourage the conclusion of agreements between their university teaching and research institutions to further the exchange of teachers and researchers and to promote common research programmes.

ARTICLE III

Each Contracting Party shall encourage within the limits of its capabilities:

- (1) the exchange of academic and training scholarships and scholarships for scientific research:
- (2) the exchange of visits of research workers, teachers, authors, composers, painters and other individuals and groups to take part in courses, seminars or lectures or to give artistic performances;
- (3) contacts and links at all levels between libraries, museums, research institutions and teaching institutions;

رمان برويان اور و مرويان الاوران

- (4) the exchange of books, periodicals, publications, films, recordings and other material for dissemination for non-commercial purposes through radio, television and cinema;
- (5) the exchange of educational material for use in schools, research institutions and other teaching centres;
- (6) the organisation of cultural events of the other Contracting Party, including art exhibitions and cinema weeks.

ARTICLE IV

Each Contracting Party shall work towards promotion of a better understanding of the civilisation, language and culture of the other Contracting Party.

ARTICLE V

The Contracting Parties shall encourage the exchange of information about current achievements in science, technology, education, the humanities and the arts.

ARTICLE VI

The Contracting Parties shall encourage co-operation in the fields of radio, television, cinema, press and training of journalists between the competent authorities in both countries, in particular through bilateral agreements in these fields.

ARTICLE VII

The Contracting Parties shall work towards securing equivalence, in both countries, of degrees awarded by universities and polytechnics or authenticated certificates issued according to the rules and regulations in force in each of the two countries.

ARTICLE VIII

Each Contracting Party shall facilitate, within the limits of its capabilities, participation by nationals of the other Contracting Party in cultural conferences of an international nature held in its territory.

ARTICLE IX

Each Contracting Party shall afford the other, subject to the rules and regulations in force in its territory, appropriate facilities for the importation of the material and equipment necessary to carry out any programme established under the provisions of the Agreement.

ARTICLE X

This Agreement shall not affect the obligations of any person to comply with the laws in force in the territory of either of the Contracting Parties with regard to entry, residence and departure of foreigners.

ARTICLE XI

The Government of the United Kingdom designates the British Council as the organisation responsible for the execution of this Agreement.

ARTICLE XII

The Contracting Parties shall draw up, within the limits of their capabilities, programmes for the implementation of this Agreement. For this purpose a commission may be established, composed of representatives of the Contracting Parties.

ARTICLE XIII

Each Contracting Party shall complete the procedure required by its law for the bringing into force of this Agreement. This Agreement shall enter into force on the date of exchange of instruments of ratification(1) and shall remain in force unless either Contracting Party shall have given six months written notice of termination.

Done in duplicate at Rabat, this 27th day of October 1980, in the English and Arabic languages, both texts being equally authoritative.

For the Government of the United For the Government of the Kingdom Kingdom of Great Britain and of Morocco
Northern Ireland

Douglas Hurs.

DOUGLAS HURD

Minister of State for Foreign and Commonwealth Affairs

ABDERRAHMAN BADDOU

Secretary of State for Foreign Affairs and Cooperation

⁽¹⁾ The Agreement entered into force on 11 August 1982.

ما لم يعرب احدد الطرفيسن المتعاقديسن كتابدة قبل ستة اشهر من رفيته في فسخر وحرر هذا الاتفاق في الرباط بتاريخ 27 أكتوبر سنة 1980 في نسختين باللغتيسن الانكليزيدة والعربية ، ولكلا النصيدن نفس المفعسسول .

عن حكوسة السلكة المتحـــدة عن حكوسة السلكة المغربيــــة لبريطانيا العظيى وايرلندا الشماليــة

Douglas Hun.

د غسلا من هيـــــو د و زير الدولة للشؤون الخارجية و شؤون الكــومنــولــث

ب الرحمين با داو ب الدولة نس الشؤون الخارجية

بيد الرحص بي تاوو كاتب الدولة في الشؤون الخارجيـة والتعباون

ŧ	منـــــة	التا	دة	لمــــــا	١

يسهسل كل من الطرفيس المتعاقدين ، ضمن حدود المكانيات، ، اشتسسسراك مواطنس الطرف المتعاقد الاخر في المؤتمرات الثقافية ذات الطابع الدولي التسسى تعقد في اراضيـــه .

الم___ادة التاسع____ة:

يقدم كل من الطرفيان المتعاقديان الى الطرف الاخر في نطاق القوانياسان والانظمة الجارى العمل بها في اراضيه التسهيلات المناسبة الاستيد ـــــــراد المواد والتجميزات اللازمة لتحقيق اى برناج تنفيذى يقام بموجب مقتضيد ات هذا الاتفسياق.

الســـادة العاشــــرة،

ليسلمذا الاتفاق اى مفعول بالنسبة لالتزام اى شخص ولمراعاته للقوانيـــــن اى من الطرفيدن المتعاقديدن • المسسادة الحادية عشدرة . ه

تعين حكومة المملكة المتحددة المجلس لبريطاني كهيثة مسؤولمة لوضححم هذا الاتفاق حيز التنفيــ ث .

المحصادة الثانية عشمارة :

يضع الطرفان المتعاقدان ضن حدود الكانياتهما برامج تنفيذية لتطبيهق بنود هذا الاتفاق ، وقد تؤسس لهذا الغرض لجنة تضم مشلس الطرفيسن المتعاقدين المحسسادة النالثة مستحسرة ؛

على كل من الطرفيان المتعاقديان أن يقلم بأنام الاجراءات التي تقتضيها قوانينسه لجعل هذا الاتفاق سارى البفعول . ويدخل هذا الاتفاق حيسر التنفيّـــذ ابتداء من تاريخ تبادل وثائق التصديق ٥٠٠ كما انده يبقس سارى المغعــــــول

- 3) الاتمالات والروابط على جبيع الستويات بنيسن الخزانات والمتاحسسسيف ومؤسسات البحث والمؤسسات التربويـــة
- 4) تبادل الكتب والمجلات والمطبوعات والافلام والتسجيسلات والمسسسواد الاخرى لنشر المعرفة دون هدف تجارى وذلك بواسطة الاذاعــــــة والتلفزة والسينسا
- والمراكز التعليمية الاخسرى .
- 6) تنظيم تظاهرات ثقافية للطرف المتعاقد الاخسر بما في ذلك المعارض الفنيسية والاسابيع السينما توغرافية .

المصادة الرابعييية:

يعمدل كل من الطرفيدن المتعاقدين من اجدل الوصول الى تفهم افضد لل

لحمارة الطرف المتعاقد الاخسر وللغستم ولثقافتهم . المسسادة الخامسيسية:

يشجم الطرفان المتعاقدان تبادل المعلومات حول ما يتجمز خاليا فمسمس المجالات العلمية والتقنيـة والتربويـة والادبيـة والغنيــة .

المـــادة السادســــة:

يشجع الطرفان المتعاقدان التعاون في مياديهن الاذاعة والتلفزة والسينسا والمحافة وتكوين الصحافييان بين السلطات المعنية في كلا البلدين خاصة بمقلسات

اتفاقات ثنائية في هذه الساديس .

السيادة السابعييية :

يعمل الطرفان المتعاقدان من اجل المعادلة ، في كلا البلدين ، للدرجسات العلمية التي تمنحها الجامعات والمعاهد الننية البوليتكنيكية (POLYTCHIICS) اوالشهادات المعترف بها طبقا للقوانين والانظمة الجارئ العمل بها في كل من البلدين .

الاتفساق الثقافسسسسي

بيـن

الملكة المتحدة لبريطانيا العطى وايرلندا الثمالية والملكية المغربيـــــة

ان حكومة الملكة المتحدة لبريطانيا العظمى وايرلندا الشمالية وحكوم الملكة المغربية ، رغبسة منهما في توطيد اواصر الصداقة بين البلدين وتشجي عبو العلاقات التقافية بينهما من اجل تعزيز التفاهم المشترك بيسن شعب الملكة المتحدة وشعب الملكة المغربية ، اتفقا على ما يلسى :

المسسادة الأولسسين ء

من اجل تطبيق هذا الاتفاق تعنى كلمتا " اراض " و "البلسد " هـ ا _ المملكة المغربية بالنسبة الى حكومة المملكة المغربيسة

ب _ المملكة المتحدة لبريطانيا العظمى وايرلندا الشمالية بالنسب

الى حكوبة البملكة المتحدة .

المــادة الثانيـــة :

يشجم الطرفان المتعاقدان التعاون بين المؤسسات والمنظمات النقافيسسة والتربوية والفنية في البلدين ، آخذين بعين الاعتبسار المنافع والمصالح المشتركسسسة كما يشجعان عقد اتفاقيات بين موسساتهما الجامعينة للتعليم والبحسيث

قصد تسهيل تبادل الاساتذة والباحثين ه وتنمية برامج البحث المشتركسة . ا المسلمة الثالثسسسة :

يشجم كل من الطرفيسن المتعاقدين ضمن حدود امكانياته ،

1) تبادل المنع الدراسية والتدريبية وشح البحث العلمس .

2) تبادل زيارات الباحثين والاساتذة والادباء والمولفيان والموسيقييات
 والرسلسان وغيرهم من الافراد والجماعات الاخرى تصد الاشتراك في دورات